
 وزير بهداشت، درمان و آموزش پزش��كي با تأكيد بر اينكه ايران در 
زمينه سلامت غذايي جزو سه كش��ور اول منطقه است، گفت: ايمني 
مواد غذايي در آزمايشگاه هاي وزارت بهداش��ت مورد پايش و ارزيابي 

قرار مي گيرد. 
 مدير كل حمل ونقل عمومي و امور مناطق از سرويس دهي رايگان 

ناوگان حمل ونقل عمومي براي ميهماني غدير در تهران خبر داد. 
 جانشين رئيس ستاد توسعه و بازسازي عتبات عاليات گفت: امسال 
بيش از ۳ه��زار موكب ايراني با مش��اركت ۲۰۰ هزار خادم در مس��ير 

پياده روي اربعين فعاليت خواهند داشت. 
 رئيس سازمان غذا و دارو گفت: غني س��ازي نمك بايد طي دو دهه 
اخير انجام شده، غني س��ازي آرد با آهن نيز اجرايي شده و غني سازي 

آرد با ويتامين D نيز در دست انجام است. 
 س��خنگوي ش��هرداري ته��ران گف��ت: در خصوص مس��ئله خانه 
انديشمندان، يك تخلف صريح و آشكار اتفاق افتاده و بنا بر يك تصميم 
غلط و غير قانوني يك ملك متعلق به شهرداري و در واقع اموال عمومي 
به يك مؤسسه خصوصي كه براي مديران شهرداري وقت است، واگذار 
شده است. هر نكته ديگري غير از روايتي كه گفته شد، در اين باره بيان 
شود، انحراف از موضوع اصلي است. فرض كنيد ما در اين دوره بگوييم 
با توجه به اهميت موضوع رسانه، خانه روزنامه نگاران را به بنده بدهيد 
و ش��هردار تهران آن را مادام العمر به بنده بدهد، در اين صورت كسي 

اعتراض نمي كند؟ داستان خانه انديشمندان از اين دست است. 
 مع��اون برنامه ريزي فعاليت هاي فرهنگي هن��ري وزارت آموزش و 
پرورش در خصوص فعاليت هاي تابستانه دانش آموزان گفت: پيش بيني 
مي شود ۲۰ درصد دانش آموزان يعني 4 ميليون دانش آموز در بخش 
فعاليت هاي تابستانه شركت كنند كه براي اين كار ۳۰ هزار پايگاه در 

نظر گرفته شده است. 
 فرمانده يگان حفاظت متروي تهران از تجهيز نيروهاي اين يگان به 

دوربين هاي البسه خبر داد. 
 نايب رئيس شوراي شهر تهران گفت: اكنون بر فعاليت هاي اسنپ و 
تپسي نظارتي وجود ندارد و هر كار كه بخواهند مي كنند و هر قيمتي كه 

بخواهند تعيين مي كنند و كاملًا غيرقابل كنترل شده اند. 
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هر ساله با نزديك ش�دن به فصل ثبت نام مدارس، 
عمده والدين با اميد و اضطراب، راهي مدارس دولتي 
مي شوند تا فرزندانشان را براي سال تحصيلي جديد 
ثبت نام كنند. اما فرايندي كه بايد ساده و بي دردسر 
باشد، براي بسياري از خانواده ها به يك چالش بزرگ 
تبديل مي شود. آنها به دنبال مدرسه دولتي مناسبي 
مي گردند كه هم نزديك خانه شان باشد و هم بهترين 
نوع تعليم و تربيت را ارائه دهد، اما وقتي به مدرسه 
موردنظرشان مي رس�ند با جمله اي آش�نا مواجه 
مي شوند: »پول بدهيد تا فرزندتان را ثبت نام كنيم!«

بس��ياري از مدارس، مبلغي را تح��ت عنوان كمك به 
مدرسه دريافت مي كنند و گاهي اين پرداخت، نه يك 
انتخاب، بلكه يك ش��رط ناگفته براي ثبت نام اس��ت. 
در واقع ثب��ت نام دانش آم��وزان، منوط ب��ه پرداخت 
پول مي ش��ود، در غير اين صورت كادر اداري مدرسه 
اعلام مي كند كه ظرفيت تكميل است يا در محدوده 

جغرافيايي ما نيستيد!
قانون مي گويد نبايد در مدارس دولتي، شهريه  دريافت 
شود، اما اين قانون در عمل، طور ديگري اجرا مي شود. 
اگر مدرسه اي، ظرفيت براي ثبت نام ندارد يا حتي خارج 
از محدوده سكونت دانش آموز است، چطور با پرداخت 
پ��ول، ظرفيت ب��راي آن دانش آموز باز مي ش��ود يا از 
محدوده جغرافيايي سكونت او چشم پوشي مي كنند؟! 
چنين تضادي ميان قوانين و واقعيت، جاي سؤال دارد. 
در اين شرايط، مسئولان پشت تريبون مي آيند و اعلام 
مي كنند كه دريافت شهريه در مدارس دولتي )تحت 
هر شرايطي به اجبار( ممنوع است، اما آنچه در مدارس 

رخ مي دهد، حكايتي ديگر دارد!
  راه براي تخلف باز است!

روز يك ش��نبه، يوس��ف بهارلو، مدي��ر كل آموزش و 
پرورش اس��تان تهران، در اظهارنظري رس��مي اعلام 
كرده است: »دريافت وجه هنگام ثبت نام ممنوع است. 
اگر مدرس��ه اي هنگام ثبت نام پول خواس��ت، اولياي 
دانش آموزان گزارش بدهند تا برخورد كنيم. « اما اين 
تأكيد مسئولانه كه هر ساله تكرار مي شود، در ميدان 

عمل، ضمانت اجرايي ندارد. 
در تمام اين سال ها حتي، آمار دقيقي از تعداد تخلفات 
ثبت شده در مدارس، ميزان برخورد با مديران متخلف 
يا نتايج اين اقدامات، منتشر نشده است؛ اينكه آيا اصلًا 
با مديران مدارسي كه با زور و اجبار، شهريه گرفته اند 

برخورد قاطعانه ش��ده ي��ا نه؟ متأس��فانه همين نبود 
شفافيت، راه را براي ادامه اين تخلفات باز گذاشته و آن 

را به يك چالش جدي تبديل كرده است. 
 دردسرهاي ثبت نام در مدارس دولتي

بي ترديد اگر برخوردها بازدارنده بود، بايد امروز تعداد 
مدارس دولتي كه به اجبار از والدين شهريه مي گيرند، 
به حداقل مي رس��يد، نه اينكه روز به روز گلايه  پدران 
و مادران محصلان، از اين ماجرا، بيشتر و بيشتر شود. 
متأسفانه عمده والديني كه با اميد ثبت نام فرزندشان 
در يك مدرسه مناسب قدم در اين مسير مي گذارند، 
خيلي زود با واقعيتي تلخ روبه رو مي شوند؛ شهريه اي 
كه گفته مي شود اختياري اس��ت، اما بايد اجباري آن 

را بپردازند!
خانم رامش��ه كه مدت ها بود به دنبال مدرسه  دولتي 
مناسب براي فرزندش مي گشت، مدرس��ه اي را پيدا 

كرد كه مي توانست محيط امن و مناسبي براي كودك 
او باش��د، اما وقتي براي ثبت نام مراجع��ه كرد، با يك 
مانع جدي مواجه ش��د: »اگر مي خواهيد فرزندتان را 
ثبت نام كنيم، بايد ۹ ميليون توم��ان پرداخت كنيد، 
چون خارج از محدوده هس��تيد!« با اين جمله كوتاه، 
اميد مادر، رنگ باخت. با وجود آنكه فاصله محل زندگي 
آنها تنه��ا يك خيابان با اين مدرس��ه فاصله داش��ت، 
بايد به بهان��ه موقعيت جغرافيايي )ك��ه تنها مدارس 
از آن س��ر درمي آورند(، ش��هريه چند ميليون توماني 

پرداخت كند!
اما شرايط ثبت نام در مدارس، عجيب تر هم شده است، 
چراك��ه برخي م��دارس دولتي، پيش دبس��تاني را به 
شرطي براي ثبت نام در سال هاي بعد تبديل كرده اند! 
خانم سوري براي تضمين ثبت نام فرزندش در مدرسه 
موردنظر، مجبور شده ۲۰ ميليون تومان پرداخت كند 

تا پسرش را به پيش دبس��تاني همان مدرسه بفرستد. 
او در اين رابطه توضيح داد: »مدرسه گفت كه اولويت 
ثبت نام اولي ها، با كساني است كه پيش دبستاني را در 
همين مدرسه گذرانده باشند، براي همين، مجبور شدم 
مبلغ زيادي پرداخت كنم تا خيالمان از ثبت نام او در 

اين مدرسه راحت باشد.«
 قوانين من درآوردي مدارس هيئت امنايي

عمده مدارس هيئت امنايي نيز در اين چالش سهم 
دارند. طبق اساس��نامه اين مدارس، مديران نبايد بر 
اس��اس محدوده جغرافيايي از ثبت نام دانش آموزان 
خودداري كنن��د، ام��ا گزارش هاي ميداني نش��ان 
مي دهد كه برخي مدارس هيئت امنايي اين قانون را 
ناديده مي گيرند و از والدين مبالغي را طلب مي كنند. 
خانم مصطفوي كه فرزندش را براي ثبت نام در يكي 
از مدارس هيئت امنايي برده ب��ود، با قوانين عجيبي 

روبه رو شد كه هيچ ارتباطي با قوانين رسمي نداشت: 
»به من گفتند كه اگر در محدوده هستم، ۵ ميليون 
تومان بايد پرداخت كنم، اما اگر خ��ارج از محدوده 
هس��تم، ۱۰ ميليون توم��ان.« او كه نمي خواس��ت 
فرزندش را به مدرس��ه اي دورتر ببرد، ناچار شد زير 
بار پرداخت اين مبلغ برود، اما آيا اين همان مدرسه 
دولتي اي نيس��ت كه بايد بدون هزينه در دسترس 
كودكان باشد؟ آيا هيئت امنا مجاز به تعيين چنين 
هزينه هايي اس��ت؟ بدون ش��ك نه! طبق اساسنامه 
مدارس هيئت امنايي اين مدارس در هنگام ثبت نام 
حق دريافت شهريه از خانواده ها را ندارد؛ با اين حال 
مواردي همچون در محدوده نبودن منزل يا نمرات 
و كارنامه ضعيف دانش آموز از جمله بهانه هايي است 
كه مديران مدارس به خانواده ه��ا اعلام مي كنند تا 
از ثبت نام رايگان فرزند س��ر باز زنند؛ در اين شرايط 
خانواده ناچار مي شود براي ثبت نام فرزند خود مبالغ 

هنگفتي پرداخت كند. 
متأس��فانه نبود نظارت كافي بر مدارس هيئت امنايي 
موجب ش��ده اعضاي هيئت امنا يا مدير مدرسه كاملًا 
خودمخت��ار اقدام ب��ه درياف��ت مبال��غ دلبخواهي از 

خانواده ها كنند. 
 پرسشي مهم از مسئولان

با وجود تأكيد مكرر مس��ئولان بر ممنوعيت دريافت 
شهريه هنگام ثبت نام در مدارس دولتي، شواهد نشان 
مي دهد كه اين قانون بيش��تر روي كاغذ باقي مانده و 
در عمل، بسياري از مدارس همچنان مبالغي را تحت 

عنوان كمك به مدرسه از والدين دريافت مي كنند. 
آنچه امروز والدين با آن روبه رو هستند، صرفاً يك تخلف 
نيست، بلكه نقض آشكار حقي است كه بايد براي همه 
كودكان تضمين ش��ود؛ آموزش راي��گان، باكيفيت و 
استاندارد. هر س��اله با ش��روع ثبت نام، اين مشكلات 
تكرار مي شود و مسئولان همان جمله هاي كليشه اي 
را تك��رار مي كنند: »اگر مدرس��ه اي ش��هريه گرفت، 
گزارش دهيد. « اما اين گزارش ها به كجا مي رس��ند؟ 

كسي نمي داند! 
ضرورت بازنگ��ري در نح��وه نظارت و شفاف س��ازي 
هزينه هاي م��دارس دولتي، بيش از پيش احس��اس 
مي ش��ود. بي ترديد مس��ئولان آموزش و پرورش بايد 
به اين پرسش مهم پاس��خ دهند كه آيا صرفاً تأكيد بر 
ممنوعيت دريافت شهريه كافي است يا بايد راهكارهاي 

مؤثر تري براي توقف اين رويه انديشيده شود؟!

تخلف قانوني سازمان ثبت به نفع انحصارگران

 تحول ديجيتال در نظام ثب�ت معاملات ملكي، به 
يك�ي از بحث برانگيزتري�ن موضوع�ات در تلاقي 
مباحث حقوق�ي و ظرفيت ه�اي فن�اوري تبديل 
شده اس�ت. با تصويب قانون »الزام به ثبت رسمي 
معاملات ام�وال غيرمنقول« در تي�ر ۱۴۰3، انتظار 
مي رفت شاهد جهش�ي جدي در اين حوزه باشيم، 
اما اجراي اي�ن قانون با موان�ع و چالش هاي مهمي 
روبه رو ش�ده كه روند تح�ول را كند كرده اس�ت. 

محم��د غلامي، مس��ئول طرح معاملات هوش��مند 
در س��تاد توس��عه اقتصاد ديجيت��ال معاونت علمي 
رياس��ت جمهوري، در گفت وگو با »جوان« از تأخير 
جدي سازمان ثبت اسناد در اتصال سكوهاي ديجيتال 
به سامانه رس��مي معاملات ملكي خبر داد. او هشدار 
داد كه انحصار س��امانه »كاتب« و عدم حضور بخش 
خصوصي در اين فرآيند، اجراي قانون ثبت رس��مي 
معاملات را ب��ا مخاطره روب��ه رو كرده اس��ت. اين در 
حالي است كه براس��اس قانون، سازمان ثبت موظف 
بود حداكثر تا تير ۱4۰4 زيرس��اخت هاي لازم براي 
اين اتصال را فراهم كند، اما تاكنون حتي پيش نويس 
سازوكار فني آن نيز تدوين نشده است. غلامي با تأكيد 
بر لزوم مشاركت بخش خصوصي گفت: انحصار فعلي، 
مانعي جدي در مسير شفاف س��ازي، رقابت پذيري و 
تحقق واقعي تحول ديجيتال در بازار مسكن به شمار 

مي رود. 
 معاملات ملكي فق�ط از طريق س�امانه هاي 

رسمي معتبر خواهد بود
محمد غلامي در تشريح الزامات جديد معاملات ملكي 
اظهار داش��ت: »بر اس��اس قانون الزام به ثبت رسمي 
معاملات ام��وال غيرمنقول كه در تيرم��اه ۱4۰۳ به 
تصويب رسيد، تمامي اسناد عادي از جمله قولنامه هاي 
ملكي بايد به سند رسمي تبديل شوند. طبق اين قانون، 
انجام معاملات ملك��ي صرفاً با تكيه بر اس��ناد عادي 
ديگر امكان پذير نيس��ت و ثبت رسمي آنها در سامانه 
ثبت اسناد كشور الزامي اس��ت. « وي با اشاره به ابعاد 
تحول آفرين اين قانون افزود: »اجراي مؤثر اين سياست 
نيازمند بهره گيري از ابزارهاي فناورانه براي تسهيل، 
تسريع و شفاف س��ازي فرآيندهاي معاملاتي است و 
بدون زيرساخت هاي ديجيتال، دستيابي به اهداف اين 

قانون دشوار خواهد بود.«
وي درباره نقش سكو هاي ديجيتال در اجراي اين قانون 
توضيح داد: »در متن قانون به صراحت تأكيد شده كه 
سكوهاي ديجيتال بايد امكان ثبت معاملات از طريق 

قراردادهاي اس��تاندارد را فراهم كنند. بر اس��اس اين 
سازوكار، طرفين معامله مي توانند با ورود به اين سكو ها، 
قراردادهاي رس��مي را در قالب هاي مشخص تنظيم 
كرده، اطلاعات ملك را ثبت و كل فرايند رسمي سازي را 
از همان بستر ديجيتال انجام دهند. « غلامي همچنين 
افزود: »سازمان ثبت اسناد و املاك كشور موظف است 
دسترس��ي هاي لازم را براي اين س��كو ها فراهم كند. 
طبق قانون، اين اتصال بايد در بازه زماني تيرماه ۱4۰۳ 
تا تيرماه ۱4۰4 اجرايي شود، اما تاكنون اقدام مؤثري 

در اين زمينه مشاهده نشده است.«
 انحصار سامانه كاتب قانون الزام را با شكست 

مواجه مي كند
محمد غلام��ي در ادامه با انتق��اد از انحصار و كيفيت 
پايين سامانه »كاتب« اظهار داشت: »در حال حاضر 
تنها سامانه اي كه به اين فرآيند متصل شده، »كاتب« 
است كه تحت نظر كانون سردفتران فعاليت مي كند 
و آن  هم به صورت انحصاري و محدود صرفاً خدماتي 
براي مشاوران املاك ارائه مي دهد. اين در حالي است 
كه كيفيت خدمات اين س��امانه به دليل نبود رقابت 
و عدم مشاركت ساير س��كو هاي ديجيتال، در سطح 

مطلوبي نيست.«
او هشدار داد: »در صورت ادامه اين انحصار و عدم ورود 
بازيگران متنوع، امكان پاسخگويي به حجم گسترده 
معاملات رس��مي وجود نخواهد داشت. اين وضعيت 
نه تنها مي تواند اجراي قان��ون الزام ثبت معاملات را با 
ناكامي روبه رو كند، بلكه ممكن است نارضايتي عمومي 

شهروندان را نيز در پي داشته باشد.«
 وعده هاي س�ازمان ثبت اس�ناد ب�ه اصل۹۰ 

محقق نشد
غلامی درباره پيگيري هاي مكرر سكو هاي ديجيتال 
گفت: »در معاونت علمي و فناوري رياست جمهوري، 
شاهد درخواست هاي مكرر سكو هاي ديجيتال براي 
دريافت دسترسي به سامانه ثبت رسمي بوده ايم. اين 
سكو ها نامه هاي رسمي به سازمان ثبت ارسال كرده اند 
و اتحاديه كسب وكارهاي مجازي نيز به صورت صنفي 
اين موضوع را پيگيري مي كند. همچنين در جلسات 
كميسيون اصل ۹۰ مجلس شوراي اسلامي، سازمان 
ثبت دو ب��ار تعهد داده اس��ت: ابتدا تا پاي��ان آبان ماه 
۱4۰۳ امكان ثب��ت معاملات با چهار م��دل قرارداد 
اس��تاندارد را فراهم كند و سپس تا پايان ارديبهشت 
۱4۰4 دسترس��ي كامل را براي همه س��كو ها ايجاد 
نمايد، اما متأس��فانه تاكنون هيچ يك از اين وعده ها 

عملي نشده است.«

 حضور نمايندگان سكو هاي ديجيتال در فرايند 
تصميم گيري ضروري است

غلامي درباره دلايل تأخير سازمان ثبت گفت: »سازمان 
ثبت اعلام كرده كه تدوين سازوكارهاي فني، امنيتي، 
مالي و تبادل س��رويس براي فراهم س��ازي دسترسي 
سكوهاي ديجيتال، زمان بر است. اين در حالي است كه 
طبق برنامه ريزي اوليه، قرار ب��ود اين فرآيند حداكثر تا 

پايان دي ماه ۱4۰۳ به سرانجام برسد.«
او با تأكيد بر لزوم مشاركت س��كوهاي ديجيتال افزود: 
»پيش نويس اين سازوكار به تازگي ارائه شده و در حال 
بررسي در معاونت حقوقي و مركز آمار و فناوري اطلاعات 
قوه قضائيه است، اما از نگاه ما، اين فرآيند بايد با مشاركت 
فعال پلتفرم هاي بخش خصوصي انجام شود، نه صرفاً در 
جلسات پشت درهاي بسته دولتي و حاكميتي. حضور 
نمايندگان سكوهاي ديجيتال در تدوين اين چارچوب، 
براي تضمين موفقي��ت و كارآمدي آن حياتي اس��ت. 
تاكنون نيز حدود هشت پلتفرم ديجيتال اعلام آمادگي 
كرده اند تا با ستاد توسعه اقتصاد ديجيتال در اين مسير 

همكاري كنند.«
 رون�ق اقتصاد ديجيت�ال با ثب�ت الكترونيك 

معاملات املاك
غلامي با اش��اره به دلايل تأخير سازمان ثبت در اجراي 
قانون گفت: »بر اساس اظهارات مسئولان اين سازمان، 
تدوين س��ازوكارهاي فني، امنيت��ي، مالي و همچنين 
سازوكار تبادل سرويس براي اتصال سكوهاي ديجيتال، 
زمان بر عنوان شده اس��ت؛ اين در حالي  است كه طبق 

برنامه ريزي اوليه، مقرر بود اين مراحل حداكثر تا پايان 
دي ماه ۱4۰۳ نهايي شود.«

وي با تأكيد بر اهميت مشاركت فعال بخش خصوصي 
ادامه داد: »پيش نويس اين سازوكار به تازگي تهيه شده 
و اكنون در دست بررسي معاونت حقوقي و مركز آمار و 
فناوري اطلاعات قوه قضائيه است. با اين حال، ما معتقديم 
چنين فرآيند مهمي نبايد صرفاً در جلسات بسته ميان 
نهادهاي دولتي و حاكميتي انجام شود. حضور و مشاركت 
واقعي نمايندگان س��كوهاي ديجيت��ال در تدوين اين 
چارچوب، براي تضمي��ن موفقي��ت، مقياس پذيري و 
شفافيت آن ضروري است. خوشبختانه تاكنون دست كم 
هش��ت پلتفرم ديجيتال اعلام آمادگ��ي كرده اند تا در 
همكاري با ستاد توسعه اقتصاد ديجيتال معاونت علمي، 

در اين روند مشاركت داشته باشند.«
  اتصال سكو ها به ثبت اسناد: نه انتخاب، بلكه 

اجبار
غلامي با بيان چرايي تعلل سازمان ثبت در اجراي قانون 
اظهار كرد: »سازمان ثبت اسناد مدعي است كه تدوين 
سازوكارهاي فني، امنيتي، مالي و نحوه تبادل سرويس 
با پلتفرم هاي ديجيتال، فرايندي زمان بر اس��ت. اين در 
حالي است كه مطابق با برنامه زمان بندي اوليه، مقرر شده 
بود اين مراحل تا پايان دي ماه ۱4۰۳ نهايي شود، اما هنوز 

به سرانجام نرسيده است.«
او با تأكيد بر ضرورت حضور مؤثر بخش خصوصي در اين 
مس��ير افزود: »پيش نويس اوليه اين سازوكار به تازگي 
آماده شده و در حال بررسي در معاونت حقوقي و مركز 

آمار و فناوري اطلاعات قوه قضائيه اس��ت، اما از ديد ما، 
تدوين چنين چارچوب مهمي نبايد پشت درهاي بسته 
نهادهاي حاكميتي انجام شود. حضور فعال نمايندگان 
س��كوهاي ديجيتال در اين فرايند، نه تنه��ا به افزايش 
شفافيت و كارآمدي كمك مي كند، بلكه ضامن اجراي 
موفق و فراگير قانون نيز خواهد بود. خوشبختانه تاكنون 
دست كم هشت پلتفرم معتبر ديجيتال براي همكاري با 

ستاد توسعه اقتصاد ديجيتال اعلام آمادگي كرده اند.«
  چرا نهادهاي نظارتي به انحصار كاتب رسيدگي 

نمي كنند؟
غلامي در پاسخ به پرسشي درباره انحصار سامانه »كاتب« 
گفت: »پاسخ نهايي را بايد نهادهاي نظارتي بدهند، اما 
آنچه مشخص است، سامانه كاتب فعلاً تنها مسير رسمي 
موجود است كه تحت مديريت كانون سردفتران بوده و 
صرفاً به مشاوران املاك خدمات ارائه مي دهد. اين انحصار 
مي تواند تلاشي براي حفظ ساختار سنتي و مانعي در برابر 
ورود پلتفرم هاي نوآور باشد. در حالي كه اگر اين فرايند 
به شكلي هوشمندانه و مش��اركتي طراحي شود، منافع 
عمومي از جمله ش��فافيت، امنيت و سهولت معاملات 

تضمين خواهد شد.«
او در ادامه افزود: »كانون سردفتران و سازمان ثبت نبايد 
براي حفظ وضع موجود، مانع نوآوري و توسعه فناوري 
شوند. وظيفه آنها تنظيم گري شفاف و حمايت از رقابت 
سالم اس��ت، نه تصدي گري در حوزه هايي كه به راحتي 
از س��وي پلتفرم هاي ديجيتال بخ��ش خصوصي قابل 

انجام است.«
  نق�ش معاون�ت علم�ي در حماي�ت از تحول 

ديجيتال
غلامي در پاسخ به پرسشي درباره انحصار سامانه »كاتب« 
اظهار كرد: »نهادهاي نظارتي بايد درباره ابعاد اين موضوع 
قضاوت كنند، اما روشن است كه سامانه كاتب، به عنوان 
تنها مسير رسمي فعلي، تحت مديريت كانون سردفتران 
قرار دارد و فقط به مش��اوران املاك خدمات مي دهد. 
اين انحصار ممكن است با هدف حفظ ساختار سنتي و 
جلوگيري از ورود بازيگران ديجيتال شكل گرفته باشد؛ 
در حالي كه با طراحي هوش��مندانه و مش��اركت پذير، 
مي توان به منافع عمومي همچون ش��فافيت، امنيت و 

سهولت معاملات دست يافت.«
وي تأكيد كرد: »كانون س��ردفتران و سازمان ثبت بايد 
به جاي مقاومت در برابر فناوري، نقش تنظيم گر را ايفا 
كنند و اجازه دهند سكوهاي ديجيتال بخش خصوصي، 
در فضايي رقابتي و شفاف، خدمات قابل واگذاري را ارائه 

دهند؛ نه آنكه خود متصدي اين امور شوند.«

باج گيري مدارس با فروشي كردن كيفيت آموزش!
تحصيل رايگان قرباني شهريه هاي اجباري شده است

 و والدين همچنان مجبور به پرداخت شهريه هاي آشكار و پنهان هستند

مهسا گربندي
  گزارش یک 

طاها شاطري
   گزارش 2

خبر بزرگ رسيده. خبر بزرگ به سينه محمد نازل شده. در هرم سوزان 
حجاز، قافله را متوقف كرده. دس��تان خبر بزرگ، ح��الا بر فراز جهاز 
ش��تران مقابل جماعت بالا رفته. همه مي بينند. همه مي شنوند. همه 

تبريك مي گويند. 
»بخ بخ ياعلي« جماعت، همه جا به گوش مي رسد. زن ها كل مي كشند. 
مردها هم را به آغوش مي كشند. بچه ها مي دوند. مرد ۶۳ ساله لبخند 
مي زند. مرد ۶۳ ساله حالا رسالتش را كامل كرده. بار نبوت به سرمنزل 
رسيده. مأموريت عظيم او در آستانه پايان يافتن است. مرد به صداي 
بلند - آنطور كه مطمئن شود همه مي شنوند- فرياد مي كند كه پس از 
من، همه كاره شما علي است. مرد، خبر بزرگ را بلند اعلام مي كند. و 
دستان خبر بزرگ را بلند - آنطور كه مطمئن شود همه مي بينند- بالا 

مي برد. 
خبر بزرگ، نبأ عظيم، در خيمه نشسته. سه روز پياپي. ورودي خيمه 
را عامدانه كوتاه گرفته اند تا هر كه وارد مي شود، سر خم كند به تواضع. 
وادخلوا الباب سجّدا. مرد ۶۳ ساله بيعت حاضران را كافي ندانسته. گفته 
همه را خبر كنيد. غايبان را. آيندگان را. خبر گرماگرم، سينه به سينه 
و گوش به گوش، به همه رسيده. همه مدينه شنيده. همه حجاز. همه 

سال ۱۰ هجري. و سال به سال پيش آمده تا به سينه ما رسيده. 
خبر بزرگ حالا روي برگ روزنامه، مقابل من و شماست. غدير نه فقط 
حادثه اي مقطعي در برش كوچكي از تاريخ، كه حقيقتي مس��تدام و 
جاري در شريان تمام تاريخ است. غدير، بزرگ ترين خبر تاريخ است. 
خبر اصلي تاريخ. و هر خبر و غوغا و هياهوي��ي در عالم، به نوعي براي 
تحت الشعاع قرار دادن روح اين خبر است. تكليف از روي دوش حاضران 
در كرانه بركه غدير در زير تيغ آفتاب حجاز، حالا به دوش مردم س��ال 

۱4۰4 آمده است. 
و صداي پيامبر هنوز در گوش تاريخ اس��ت: »بر عهده همه شنوندگان 
است كه اين خبر را به ديگران برسانند« خبر حالا در سينه ماست. ما 
براي رساندن خبر و تبليغ آن چه كرده ايم؟ نگارش ستوني مختصر در 
روزنامه كافي است؟ خواندن يك ستون روزنامه چطور؟ همه اينها خوب 

است، ولي كافي نيست. 
خبر، خبر عادي نيست كه با يك ستون جزئي بتوان آن را پوشش داد. 
تمام عالم را بايد مملو از خبر بزرگ كرد. همه قلم ها، همه ميكروفن ها، 
همه ش��بكه ها، صفحه ها، ديوارها، كتاب ها. خبر بزرگ، تبليغ بزرگ 
مي خواهد. تبليغ اين خبر، يك »امر پس��نديده« نيس��ت؛ يك » امر 

واجب« است. بر عهده همه مردم. هيچ كس معاف نيست. 
حالا فرصت محدودي تا روز عيدالله اكبر، روز عيد غدير خم باقي مانده. 
بر همه ما واجب است كه با تمام وسع و امكانات مادي و معنوي خود  پا 
به ميدان غدير بگذاريم و صداي آن مرد ۶۳ ساله را بر سايه سار نخلي 
سبز در غدير لبيك بگوييم كه »خدايا هركس علي را ياري كرد، پس 

تو نيز او را ياري كن!«

شيرخشك يارانه اي
 سر از قنادي ها درآورد

رئي�س انجم�ن داروس�ازان ته�ران ب�ا اش�اره ب�ه كمب�ود 
شيرخش�ك هاي  گف�ت:  كش�ور  در  شيرخش�ك 
ياران�ه اي را ب�ا قيم�ت آزاد ب�ه قنادي ه�ا مي فروش�ند. 
بهمن صبور، رئيس انجمن داروس��ازان تهران از فروش شيرخشك  به 
قنادي ها خبر می دهد و مي گوي��د: در مواقعي مي بينيم كه موجودي 
شيرخشك با مصرف كشور همخواني ندارد. در سال گذشته ۷۵ ميليون 
قوطي شيرخشك توليد شد، اما باز با كمبود آن مواجه بوديم؛ در حالي 

كه تعداد مواليد ما در سال ۱4۰۳ كمتر از يك ميليون بوده است. 
رئيس انجمن داروس��ازان در خصوص كمبود شيرخش��ك در كشور 
توضيح مي دهد: ما در تأمين شيرخشك هاي صفر تا شش ماه مشكلي 
نداريم، اما در تأمين شيرخش��ك هاي بالاي يك سال با كمبود مواجه 
مي ش��ويم. اين در حالي است كه شيرخش��ك هاي يك سال به بالا به 
نسبت شيرخشك هاي صفر تا ش��ش ماه از اهميت كمتري برخوردار 

است، زيرا نوزاد از آن به عنوان غذاي كمكي استفاده مي كند. 
وي اس��تفاده از شيرخش��ك در صنايع غذايي را يكي از دلايل كمبود 
اين محص��ول حياتي براي ن��وزادان مي دان��د و مي گوي��د: معمولاً از 
شيرخشك هاي شماره ۳ »يك س��ال به بالا« براي مصارف ديگري از 
جمله شيريني پزي استفاده مي كنند؛ قيمت شيرخشك در فروش به 

قندي ها آزاد محسوب مي شود. 

يك خبر بزرگ! 

مهدی مولایی

مسئول پروژه معاملات هوشمند در معاونت علمي رياست جمهوري در گفت و گو با »جوان«: كانون سردفتران و سازمان ثبت نبايد براي حفظ وضع موجود، مانع نوآوري و توسعه فناوري شوند. 
وظيفه آنها تنظيم گري شفاف و حمايت از رقابت سالم است، نه تصدي گري در حوزه هايي كه به راحتي از سوي پلتفرم هاي ديجيتال بخش خصوصي قابل انجام است. 


